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 گرانی ها بازار کالاهای اساسی 
را به اغما برد

آرمان ملی: با گذشت دو ماه از جراحی اقتصادی 
و گرانی اکثر کالاهای اساسی تبعات این سیاست 
همچنان بازار مصرفی را تحت الشعاع قرار داده است، 
به گونه ای که هم اکنون تقاضای کالاهای اساسی با 
افت قابل ملاحظه ای همراه شده است در این رابطه 
فعالان بازار دلایل رکود حاکم بر بازار را گرانی های 
بی سابقه و کاهش قدرت خرید خانوار عنوان کرده و 
معتقدند در حال حاضر و با سیگنال های مثبتی که از 
مذاکرات برجامی و افزایش درآمدهای نفتی شنیده 
می شود بسیاری از خریداران با امید آنکه نرخ ارز 
کاهش خواهد یافته و قیمت کالاها نیز از آن تبعیت 
می کند خریدهای خود را به بعد از تعیین تکلیف 
بازار ارز موکول کرده اند. در این رابطه قاسمعلی 
حسنی، دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
کشور، می گوید: وضعیت بازار کالاهای اساسی با 
تردید و انتظار همراه بوده و مردم امید دارند که 
کاهش قیمت کالاهای اساسی در پی  کاهش نرخ 
ارز با به نتیجه رسیدن برجام اتفاق بیفتد.  وی 
توضیح داد: تحولات جدید در حوزه برجام و حرکت 
بازار ارز به سمت کاهش نرخ، موجب شده مردم به 
رغم تمامی تردیدهایی که دارند، در انتظار کاهش 
قیمت کالاهای اساسی با شیب ملایم باشند. مردم 
با احتیاط و اندک خرید می کنند، وضعیتی که 
بازار کالاهای اساسی را وارد رکود سنگین کرده 
است.  وی با یادآوری اینکه پس از ۳ ماه فراز و فرود 
در عرضه و قیمت کالاهای اساسی در ابتدای تیر 
تقریبا به ثبات رسیده بود، افزود: هنوز ثبات بر بازار 
کالاهای اساسی خود را به خوبی نشان نداده بود 
که، رکود سنگین بر آن حاکم شده است.  دبیرکل 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی کشور درباره آخرین 
قیمت مهم ترین کالاهای اساسی، اظهار کرد: در 
حال حاضر قیمت هر کیلوگرم برنج تایلندی ۱۲ 
هزار و ۵۰۰ تومان، هر کیلوگرم برنج هندی ۲۴ تا 
۳۸ هزار تومان، هر کیلوگرم برنج پاکستانی ۲۶ تا 
۳۸ هزار تومان و برنج ایرانی ۷۰ تا ۱۱۵ هزار تومان 
است.  حسنی اضافه کرد: با رسیدن فصل برداشت 
برنج که از ماه آینده آغاز و تا نیمه آبان ادامه دارد، 
کاهش قیمت در بازار برنج خواهیم داشت که در 
ارقام مختلف متفاوت خواهد بود.  وی قیمت هر 
کیلوگرم شکر در بازار بر اساس آخرین نرخ مصوب 
در ستاد تنظمی بازار استان را نیز ۲۳ هزار و ۲۳۰ 
تومان و هر کیلوگرم قند را ۲۷ هزار و ۱۰۰ تومان 
اعلام کرد. البته قیمت قند در برخی فروشگاه های 
زنجیره ای و بزرگ بالاتر از این قیمت است.  دبیرکل 
اتحادیه بنکداران مواد غذایی کشور قیمت روغن 
را نیز بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار در سراسر 
کشوربرای روغن مایع آفتاب گردان ۸۱۰ گرمی 
پخت و پز ۶۳ هزار تومان و قیمت مصرف کننده 
روغن مایع ۸۱۰ گرمی سرخ کردنی ۶۲ هزار تومان 
عنوان کرد.  حسنی ابراز امیدواری کرد: با کاهش نرخ 
ارز قیمت کالاهای اساسی نیز متعادل تر شود و رونق 

دوباره به بازار این کالاها بازگردد. 

بـازار

 تورم انتظاری نرخ مسکن را 
به 40 میلیون تومان رساند

آرمان ملی: بر اساس آخرین آمار ارائه شده 
تغییرات  خصوص  در  مرکزی  بانک  سوی  از 
شاخصه های مسکن قیمت هر مترمربع مسکن با 
رشد بیش از ۸ درصدی به حدود ۴۰ میلیون تومان 
رسیده که نشان دهنده انتظارات تورمی و هجوم 
نقدینگی به بازار مسکن است.  بر اساس این گزارش،  
بانک مرکزی گزارش بازار مسکن شهر تهران در 
خرداد امسال را اعلام کرد که براساس آن ۱۳ هزار و 
۸۷۴ فقره معامله مسکن انجام شد که نسبت به ماه 
قبل از آن )اردیبهشت ۱۴۰۱( که تعداد معاملات ۱۰ 
هزار و ۴۹۰ فقره بود، رشد ۳۲. ۳ درصدی داشته و 
نسبت به ماه مشابه سال قبل از آن )خرداد ۱۴۰۰( 
که ۵ هزار و ۱۰۲ فقره معامله ثبت شده بود، رشد 
۱۷۱. ۹ درصدی داشته است.  متوسط قیمت هر 
مترمربع واحد مسکونی در خرداد امسال ۳۹ میلیون 
و ۴۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان بود. این در حالی بود که در 
اردیبهشت امسال این شاخص متری ۳۶ میلیون و 
۳۵۱ هزار تومان برآورد شده بود که در خرداد امسال 
رشد ماهانه ۸. ۴ درصدی را شاهد بودیم. متوسط 
قیمت مسکن در ماه گذشته )خرداد ۱۴۰۱( نسبت 
به خرداد سال قبل که هر مترمربع ۲۹ میلیون و 
۶۷۳ هزار تومان بود، افزایش ۳۲. ۸ درصدی داشته 
است.  رشد اجاره بهای مسکن در تهران در خرداد 
ماه امسال نسبت به خرداد ماه سال گذشته افزایش 
۴۶. ۵ درصدی داشت همچنین اجاره بها در کل 
مناطق شهری در خرداد امسال نسبت به خرداد سال 
قبل ۵۱. ۲ افزایش داشته است. بانک مرکزی رشد 
ماهانه اجاره بها در تهران در خرداد امسال نسبت به 
اردیبهشت سال جاری را ۲. ۷ درصد و در کل مناطق 

شهری ۳ درصد اعلام کرده است. 

خبــــر

در انتقاد به ادغام وزارت بازرگانی مطرح شد؛ 
 هزینه سیاست های اشتباه 

برای تجارت کشور
آرمان ملی: با تصویب طرح تشکیل وزارت بازرگانی و 
جداسازی مرکز سیاستگذاری تجارت کشور از صنعت و 
معدن همچنان واکنش ها نسبت به این تصمیم ادامه دارد. 
در واقع در حالی مخالفان تفکیک دو وزارتخانه معتقدند 
در یک دهه کشور هزینه های این تصمیم گیری نادرست 
را پرداخت کرده و بازگشت به دوره قبل بازهم بر این 
هزینه ها می افزاید و مجلس نشینان نیز در دولت دوزادهم 
با تکیه بر همین ایرادات طرح تفکیک را تصویب نکردند 
که البته بیشتر دلایل سیاسی داشته اما موافقان ایجاد 
وزارت بازرگانی معتقدند هرچه زودتر باید این سیاست 

اصلاح شود. 
 تشکیل کمیته ویژه در مجلس!

در حالی جداسازی صنعت و بازرگانی در دستور کار 
دولت قرار گرفته که دولت روحانی چند بار تلاش کرد 
که وزارت بازرگانی را احیا کند که با مخالفت مجلس 
روبه رو شد. وزارت بازرگانی دوازدهم تیر سال ۱۳۹۰ با 
وزارت صنایع و معادن ادغام شد و با ادغام این دو، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت شکل گرفت. ولی اسماعیلی، 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس درباره طرح تشکیل 
وزارت بازرگانی می گوید: این طرح در مجلس دهم 
مصوب شده و به شورای نگهبان ارسال شده بود و در آنجا 
۲ ایراد را به این طرح وارد دانسته بودند، بنابراین برای 
اصلاح به مجلس ارجاع داده شد اما به دلیل اتمام زمان 
فعالیت مجلس قبل، این موضوع راکد مانده بود تا زمانی 
که مجدد بررسی آن در دستور کار کمیسیون اجتماعی 
قرار گرفت.  بنا به گفته او، ما کمیته ویژه ای در این رابطه 
تشکیل دادیم تا ظرف مدت ۲ هفته وظایف این وزارتخانه 
را احصا کرده و مشخص کند کدام موضوعات باید از وزارت 
جهاد کشاورزی منفک شده و کدام موضوعات نیز از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت منفک خواهد شد. بر همین 
اساس، قرار شد این شرح وظایف مشخص شود تا بر اساس 
آن اصلاحات لازم را در این طرح اعمال کنیم و گزارش 
آن را در صحن ارائه دهیم تا در نهایت بر اساس آیین نامه 
داخلی مجلس بدون نوبت مورد بررسی قرار گرفته و 
مجدد جهت تایید نهایی به شورای نگهبان ارسال شده 
و به دولت ابلاغ شود.  اسماعیلی متذکر می شود: دولت 
به دلیل نیاز فوری جامعه و لزوم کنترل بازار و ساماندهی 
چرخه توزیع کالا و جلوگیری از افزایش قیمت روزانه 
اجناس و کالاهای اساسی، موافقت خود را با طرح تشکیل 
وزارت بازرگانی به طور رسمی اعلام کرد. به این ترتیب، 
کمیسیون اجتماعی در اولین فرصت نسبت به احصای 

وظایف وزارت بازرگانی اقدام خواهد کرد. 
 بار اضافی بر دوش دو وزارتخانه

اما در حالی بعد از ۱۱ سال قرار است وزارت بازرگانی 
احیا شود که وزیر بازرگانی دوران دفاع مقدس اعتقاد 
دارد؛ کسانی که باعث شدند کشور از محل ادغام صنعت 
و بازرگانی زیان ببیند، باید پاسخگو باشند.  حسن عابدی 
جعفری با انتقاد نسبت به ادغام وزارتخانه های بازرگانی و 
صنایع و معادن در سال ۱۳۹۰، می گوید: یک زمانی یک 
تصمیم غلط گرفته شد و بخش هایی از اختیارات وزارت 
بازرگانی را به وزارت جهادکشاورزی محول کردند. تاوان 
بسیاری هم در این مدت پرداخته شده؛ به طوری که بازار 
داخلی و خارجی به هم ریخته است.  وزیر بازرگانی دوران 
جنگ تصریح می کند: اول یک کسی باید جواب دهد که 
تصمیم اشتباهی که گرفته شد را چه کسی گرفته است. 
این در حالی است که مخالفت های بسیاری، افراد مطلع 
در این زمینه داشتند، اما هیچ توجهی به مخالفت ها نشد.  
عابدی جعفری عنوان می کند: همان مجلسی که برای 
ادغام تصمیم گرفت، امروز باید جواب دهد که چرا این 
اتفاق افتاده است و چرا دوباره وزارت بازرگانی بازمی گردد؟ 
مگر اقتصاد کشور آزمایشگاه است؟ ما دوباره به این نتیجه 
رسیدیم که باید بازرگانی از صنعت تفکیک شود. باید 
آزمون و خطا صورت می گرفت؟ وی متذکر می شود: 
بیش از ۴۰ سال است که در کشور سابقه بحث های 
بازرگانی وجود دارد. قبل از آن هم ده ها سال بازرگانی 
وجود داشته است. یک کلام از اهل فن می پرسیدند که 
آیا این تصمیم درست است یا خیر؟ وزیر بازرگانی دوران 
دفاع مقدس می گوید: ما آن زمان رفتیم دیدیم در دو کشور 
در دنیا صنعت و بازرگانی یکی است و فکر کردیم ما هم 
مثل آن کشورها می توانیم باشیم. ما تشخیص ندادیم که 
شرایط کشور ما با شرایط کشورهای دیگر متفاوت است. 
آنها با تحریم و جنگ روبه رو بودند و یا تولید و بهره وری 
آنها مشکل داشت؟ به این ترتیب کپی سازی کردیم و 
یک سیستم غلط را در کشور پیاده سازی کردیم؛ این 
در حالی است که تاوان و خسارت آن را مردم پرداختند.  
عابدی جعفری می افزاید: شما الان در کشور از هر کسی 
سوال کنید که مسئول بازار داخلی و  خارجی کیست، 
نمی داند. ما یک توپ به وزارت بازرگانی بستیم و آن را 
متلاشی کردیم و حالا می گوییم می خواهیم به شیوه 
اول بازگردیم. آخر چرا این اتفاق افتاد؟ ما نسنجیده 
عمل کردیم؛ این در شرایطی است که بارها گفته شد 
که اجرای این کار در ایران اشتباه است؛ اما به مخالفان 
برچسب زده شد.  وی عنوان می کند: ما یک ترک فعلی 
را مطرح می کنیم، اما افعال غلط را چه کسی می خواهد 
جواب دهد؟ وزیر بازرگانی دوران دفاع مقدس متذکر 
می شود: این تصمیم از ابتدا اشتباه بود و حالا هم هر چه 
زودتر این اتفاق بیفتد، وضعیت بازارها چه در داخل و چه 
در خارج بهتر سامان می گیرد.  عابدی جعفری می گوید: ما 
وقتی می گوییم مردم نیاز به کوپن دارند و شرایط تحریم 
به گونه ای است که نمی توانیم با وضعیت عادی، کشور را 
اداره کنیم، آن زمان ساختار مرتبط به این حوزه را باید از 
بین ببریم یا باید این ساختار را تقویت کنیم؟ وی تصریح 
می کند: حالا به جایی رسیده ایم که در بازار داخلی این قدر 
نابسامانی است که داستان کی بود، کی بود، من نبودم 
هست. وزارت جهادکشاورزی باید کار تولید خود را بکند و 
وزارت صنعت هم همین طور. چرا بار اضافه  غیرمرتبطی را 
بر دوش این دو وزارتخانه گذاشتیم؛ آن هم در شرایطی که 

در فضای تحریم اختیار اقتصادتان را ندارید. 

گـــزارش

آرمان ملی: رئیس کل بانک مرکزی روز گذشته پیش بینی کرده که بازار ارز به تعادل و آرامش خواهد رسید. صالح آبادی 
همچنین از تدوین برنامه های مفصلی خبر داده که با توجه به ذخایر بالای ارزی می تواند با افزایش طرف عرضه از هرگونه 
تنشی جلوگیری کند. در واقع متولی پولی و مالی در حالی بانک مرکزی با استناد به این دو مصوبه از جمله عرضه توافقی ارز 
در صرافی ها و همچنین واردات معاف از مالیات ارزهای خارجی معتقد است که بازار عرضه از تقاضا پیشی گرفته و باعث 
ثبات و بازگشت آرامش به بازار شده است که بررسی ها نشان می دهد بازار ارز بیش از هرچیزی از تغییرات نرخ دلار هرات 
و همچنین سیگنال های مثبت برجامی تبعیت می کند. موضوعی که کارشناسان با عنوان اینکه سیاست بانک مرکزی 

درست است معتقدند اما این سیاست در شرایط کنونی کشور نمی تواند بازار پر التهاب ارزی را سامان بخشد. 
 عرضه از تقاضا پیشی گرفته است 

رئیس کل بانک مرکزی درتازه ترین اظهارات خود درمورد 
مدیریت بازار ارز گفت: بانک مرکزی برنامه مفصلی را در حوزه 
مدیریت بازار ارز دارد و ما عرضه ارز را نسبت به گذشته بیشتر 
خواهیم کرد که آن هم به این دلیل است که وضعیت درآمدهای 
ارزی خوب است و در نتیجه ما از نظر عرضه ارز مشکلی نداریم. 
لذا در دو بخش اسکناس و حوالجات ارزی عرضه هایمان را تشدید 
خواهیم کرد این درحالی است که در معاملات روز گذشته در 
بازار ارز همه نرخ ها کاهشی بودند و اکثر معامله گران اعتقاد 
داشتند سفر بورل به تهران و اعلام از سرگیری مذاکرات قیمت ها 
در بازار را در سرازیری قرار داده است نه مصوبات بانک مرکزی. 
همچنین در زمینه ورود ارز شرکت های پتروشیمی به بازار برخی 
از کارشناسان نقدهای دیگری را نیز بیان کرده اند و آنچه بیشتر 
به نحوه تعامل بانک مرکزی و پتروشیمی ها مربوط می شود و 
البته تحلیلگران بیشتر به دولتی و خصولتی بودن پتروشیمی ها 
تاکید دارند و معتقدند ظرفیت های بخش خصوصی در بخش 
تنظیم بازار ارز نادیده گرفته شده و باید در این زمینه بازنگری 
شود از سوی دیگر اگرچه عنوان می شود ارز به دست آمده از 
محصولات پتروشیمی به طور کامل به کشور بازگشته و با توجه 
به تدابیر مدنظر در اختیار سامانه نیما هم گذاشته شده است اما 
همچنان شرایط در بازار ارز به تعادل نرسیده و با بررسی نوسانات 
مربوط به آن می توان اینگونه برداشت کرد که حداقل تاکنون 
روند مذکور در نمودارها بیشتر سیر صعودی را حفظ کرده است.  
کاهش دامنه نوسان هم نشان می دهد بازار سخت در فاز نزولی 
قرار می گیرد دلیل آن هم مقاومت از بعد تکنیکال به قیمت دلار 

هرات برمی گردد این برگشت به معامله گران علامت هایی داده 
که به راحتی با فاز نزولی همراهی نمی کند به همین جهت از 
منظر بنیادی نیز معامله گران کماکان به انتظارات تورمی توجه 
بالایی دارند، به همین خاطر در بازار ارز با وجود اینکه خریدار 
هست فروشنده ها تمایل به عرضه ندارند و آنچه موجب شده 
تقاضای موجود در بازار بی پاسخ نماند سیاست بازارساز در عرضه 
دلار پتروشیمی ها با نرخ توافقی است که این اتفاق موجب شده 
کسی دست خالی از بازار برنگردد و تنها استثنا در بازار ارز قیمت 
دلار متشکل بود که دلار متشکل ساز مخالف زد.  علی صالح 
آبادی مجددا ادعای پیشین خود را در خصوص ذخایر بالای 
اسکناس های خارجی مطرح کرده و آن را در تاریخ بانک مرکزی 
کشور بی سابقه دانسته داست از سوی دیگر رئیس کل بانک 
مرکزی اعلام کرده در بخش تقاضا تلاش خواهیم کرد تقاضاهای 
واقعی بازار چه در بخش حواله و چه در بخش اسکناس به طور 
کامل در سامانه نیما و بازار متشکل ارزی پوشش دهیم بنابراین 
پوشش کامل عرضه و تقاضا در بازار می تواند آرامش را در بازار 
ارز ایجاد کند. این درحالی است برخوردهای پلیسی در چندماه 
گذشته نسبت با دلالان حکایت از این دارد که اتفاقا بازار به روند 
طبیعی خود رها نشده است و بازارساز با قیمت گذاری دستوری 
همواره به جریان سازی در این بازار پرداخته است. در این رابطه 
کارشناسان معتقدند اگرچه از سیاست های بانک مرکزی اینطور 
استنباط می شود که حرکت به سمت ارز تک نرخی را در اولویت 
سیاست های خود قرار داده اما تجربه نشان داده بانک مرکزی 
ایران در هیچ برهه ای مستقل نبوده و افرادی که شکاف ارزی 
منافع داشته اند هیچگاه اجازه چنین سیاستی را نمی دهند.  

صالح آبادی در بخش دیگری از اظهاراتش معتقد است : وضعیت 
منابع ارزی کشور امسال نسبت به سال گذشته در تمام حوزه ها 
به مراتب بهتر شده است به طوریکه  در دو ماهه ابتدایی امسال 
نسبت به دو ماهه ابتدایی سال گذشته، حدود ۷/۵ میلیارد دلار 
نفت، فرآورده، میعانات، گاز و پتروشیمی داشتیم که سال گذشته 
در همین مدت حدود ۴. ۵ میلیارد دلار بوده؛ یعنی بیش از ۶۰ 
درصد رشد در وصولی ها و نه فقط درآمد داشتیم، چرا که درآمد 
به معنای فروش نیست بلکه به معنای وصول است و وصولی ها 
افزایش داشته است این درحالی است که کارشناسان معتقدند 
بالارفتن قیمت ارز به صورت جهانی که متاثر از جنگ روسیه و 
اوکراین و تنش های جهانی بر سر بازار انرژی قیمت نفت را به طور 
بی سابقه ای گران کرده است و همین مساله باعث افزایش درآمد 
ارزی کشور شده است که این به معنی افزایش حجم صادرات 

نسبت به سال های قبل نیست. 
 بانک مرکزی قدرت مداخله بالایی ندارد

در رابطه با سیاست های اخیر بانک مرکزی در بازار ارز کامران 
ندری، کارشناس اقتصادی با بیان اینکه طرح جدید بانک 
مرکزی سیاست درستی به نظر می آید؛ می گوید:  اینکه اجازه 
دادند صرافی ها ارز صادرکنندگان را با نرخ توافقی خریداری 
کنند به این معناست که تحمیلی را به صرافی ها و صادرکنندگان 
برای اینکه ارز را با یک نرخ معینی معامله کنند ندارند و این 
موضوع می تواند انگیزه ای برای صادرکننده ایجاد کند تا ارز خود 
را بفروشد و عرضه کند و به نظر می رسد سیاست درستی است 
اما در این خصوص که تا چه اندازه می تواند بر بازار اثرگذار باشد 
ابهام وجود دارد. ندری با اشاره به این موضوع که این سیاست 
عرضه ارز را در بازار افزایش می دهد؛ گفت: این سیاست تمایل 
صادرکنندگان برای اینکه ارز خود را به بازار عرضه کنند افزایش 
می دهد اما باید چند نکته را در نظر گرفت و آن هم اینکه در حال 
حاضر تقاضا در بازار ارز بالاست. چراکه انتظارات تورمی در اقتصاد 
وجود دارد و اخبار منفی که هر روز در خصوص اقتصاد منتشر 
می شود و شوک های تورمی که سیاست های دولت به اقتصاد وارد 
کرده است باعث شده است که تقاضا برای ارز در بازار بالا رود و 
از طرف دیگر نرخ بهره بانکی نیز پایین است و افراد زمانی که 
دارایی ریالی دارند و بهره قابل قبولی به آن تعلق نمی گیرد و تصور 
آن ها این است که روند افزایش قیمت ها در آینده وجود دارد که 
اصطلاحا به آن بالا بودن انتظارات تورمی می گویند همه دنبال 
دارایی مناسبی می گردند و احتمالا به سمت ارز و سکه می روند، 
دارایی های نقدی که هر موقع بخواهند می توانند بلافاصله آنها 
را بفروشند و بازار عمیقی دارد.  ندری در ادامه در پاسخ به این 
پرسش که چرا صادرکنندگان ارز خود را به بازار عرضه نمی کنند، 
گفت: این شرایط باعث می شود حتی خود عرضه کننده نیز ارز 
خود را به بازار عرضه نکند چراکه بر این باور است که قیمت ها 
در حال بالا رفتن است در نتیجه چرا در حال حاضر من ارز خود 
را بفروشم و اینگونه می شود که تقاضا در بازار بالا خواهد ماند و 
عرضه نیز پایین است و این وضعیت باعث می شود قیمت ارز در 
بازار افزایش پیدا کند.  این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: 
سیاست جدید بانک مرکزی نادرست نیست اما در شرایطی که 
گفته شد نمی تواند خیلی اثرگذار باشد اما خیلی بهتر از این است 
که نرخ دستوری تعیین کنند و صادرکننده را مجاب کنند تا با این 

نرخ ارز خود را بفروشد. 

بررسی »آرمان ملی« از ادعای بانک مرکزی مبنی بر بازگشت آرامش به بازار ارز نشان می دهد؛ 

سیاست درســـــت ، اجرای نـادرســــت

؛

پاسخ توانیر به گزارش  »زور وزارت نیرو به کمبود برق نمی رسد« 

تاکنون خاموشی نداشته ایم و برای پایداری شبکه شبانه روز در تلاشیم
آرمان ملی: در تاریخ دوم تیرماه گزارشــی 
تحت عنــوان زور وزارت نیرو بــه کمبود برق 
نمی رسد در روزنامه آرمان ملی منتشر شده بود 
که در آن با استناد به سخنان سخنگوی وزارت 
برق که گفته بود خاموشی برنامه ریزی شده ای 
وجود ندارد و قطعی های مربوط به ناترازی برق 
نبوده بلکه ناشــی از حوادث طبیعی و فنی رقم 
خورده اســت انتقادات مطرح شــده در نقاطی 
از کشــور را در خصوص قطعی های مکرر مورد 
توجه قرار داده بود و در این گزارش تاکید شده 
بود آنچه باعث شــده تا در فصل تابستان شاهد 
محدودیت های برقی صنایع و خاموشــی های 
مکرر باشــیم عدم ســرمایه گذاری در ناترازی 
تولید برق و سیاست های اشتباه قیمت گذاری 
دستوری اســت که با خروج بخش خصوصی به 
افزایش ناترازی ها دامن زده است. حال با انتشار 
این گزارش شرکت توانیر جوابیه ای را به روزنامه 

ارسال کرده که در ادامه می خوانید: 
در این جوابیه آمده اســت، شرکت توانیر به 
عنوان یک نهاد خدمتگزار بر خود فرض می داند 
که در پاسخ به مطالب مطرح شده توسط اصحاب 
محترم رســانه، توضیحات لازم و قانع کننده را 
ارائه دهد و در مقابل از رسانه ها نیز انتظار می رود 
برای رفع ابهامات از اذهان عموم جامعه در کنار 

خدمتگزاران صنعت برق باشند. 
۱- در حــال حاضــر ظرفیت نصب شــده 
نیروگاهی برق بــه بیش از ۸۸ هــزار مگاوات 
رسیده است. در عین حال این صنعت سالانه با 
رشد میانگین ۵ درصدی مصرف برق نیز مواجه 
اســت که برای آن نیز همواره برنامه ریزی های 
لازم متناسب با وضعیت مالی و اقتصادی کشور 
انجام شده اســت. لازم به ذکر است مشکلات و 
ناترازی های به وجود آمده در صنعت برق ریشه 
در مسائل، مشــکلات و عملکرد گذشته دارد و 
دولت مردمي ســیزدهم با درک این مشکلات 
و بررســی های دقیق، اقدام به رفع آن از طریق 
اجراي توسعه ظرفیت نیروگاهی)به میزان ۳۵ 
هزار مگاوات(، تعریف گسترده برنامه های تشویق 
محور مدیریت بار و تدوین برنامه های مدیریت بار 

با هماهنگی وزارتخانه صمت نمود. 
۲- همان گونه که در تیتر ارســالی این پاسخ 

نیز تصریح شده است، نه تنها تاکنون خاموشی 
برنامه ریزی شده نداشته ایم، بلکه همه کارکنان 
صنعت برق در سراسر کشور)اعم از نیروگاه ها، 
خطوط انتقال، پســت های فشــار قوی، بخش 
توزیع و...( بــرای پایدار ماندن شــبکه برق در 

تلاش هستند. 
۳- شبکه های برق کشور از نوع هوایی است و 
همان گونه که شاهد بودیم در هفته های گذشته 
به دلیل وزش تندبــاد در تهران و برخی از نقاط 
کشور، شبکه های هوایی برق به دلایل مختلفی 
چون افتادگی درختان روی شــبکه های برق، 
برخورد شــاخه و برگ درختان با شــبکه های 
برق و... دچار آسیب می شــوند.  در این شرایط 
همه هموطنان می توانند قطعی برق را از طریق 
شماره تلفن ۱۲۱ یا اپلیکیشن برق من )بخش 
خاموشی ها-  اعلام خاموشــی( به شرکت برق 
اطلاع دهند تا اکیپ های عملیاتی به فوریت برای 

رفع مشکل شبکه در محل حاضر شوند. 
۴- همان گونه که در بند ۱ نیز به آن اشاره شد، 
امسال و برای نخســتین بار، از ابتدا برنامه های 
مدیریت بــار برق با هماهنگــی وزارتخانه های 
نیرو و صمت تدوین و انجام شــده و همزمان با 
آغاز برنامه های مدیریت بــار،  نظرات اصلاحی 
در نشست هایی با روسای اصناف به ویژه فولاد و 
سیمان نیز دریافت شد تا نواقص این برنامه ها تا 

حد امکان برطرف شود.  
لازم به ذکر است که این برنامه ها همه از نوع 
تشویق محور است به نحوی که مشترک برق در 
ازای مشــارکت در این برنامه ها، از مشوق های 
تعریف شــده که باعث کاهــش در بهای برق 

مصرفی ها آنها می شود، برخوردار می شوند. 
۵- در خصوص صنایعی مانند سیمان و فولاد 
نیز با درک اینکه مجموعه محترم وزارت صمت 
از شرایط بازار و نحوه مدیریت آن آگاهی بیشتری 
دارند، درباره نحوه مدیریت بار صنایع هماهنگی 
لازم انجام شد. در این خصوص می توان سیمان 
ســپاهان اصفهان و فولاد مبارکــه را به عنوان 
صنایعــی از دو طیف متفــاوت معرفی کرد که 
در زمینه مدیریت بار ضمن همــکاری با برق، 
توانسته اند تولید خود را در سطح مطلوبی حفظ 

نمایند. 
۶- به منظــور افزایش ظرفیــت تولید برق، 
در دولت ســیزدهم، قرارداد احــداث ۳۵ هزار 
مگاوات نیروگاه جدید شــامل ۱۵ هزار مگاوات 
تولید برق حرارتی با مدیریت و نظارت مجموعه 
وزارت نیــرو، ۱۰ هــزار مگاوات تولیــد برق با 
مشــارکت صنایع و ۱۰ هزار مــگاوات برق هم 
توســط انرژی های تجدید پذیر برنامه ریزی و 
اقدامات لازم آغاز شده اســت.  در این میان در 
تابستان امســال به منظور کمک به تامین برق 
در تابستان سال جاری و افزایش ظرفیت شبکه 
سراسری برق کشور برنامه ســاخت ۲۸ واحد 
نیروگاهی به ظرفیت چهار هزار و ۲۷۰ مگاوات 
برای دوره اوج بار ســال ۱۴۰۱ در دســتور کار 
شرکت مادرتخصصی تولید نیروی برق حرارتی 
قرار گرفته که از این میــزان تاکنون ۱۳ واحد 
نیروگاهی به ظرفیت دو هزار و ۳۲۴ مگاوات به 

بهره برداری رسیده است. 
براســاس برنامه ریــزی صــورت گرفته در 
خردادماه امســال مجموعا ۵۲۰ مگاوات و در 

تیرماه ســال جاری ۶۱۲ مــگاوات واحدهای 
حرارتی جدیــد نیــز وارد مدار خواهد شــد. 
همچنین مابقی واحدها در طول تابستان امسال 

به بهر ه برداری خواهند رسید. 
در همین راســتا به میزان یک هــزار و ۱۱۳ 
مگاوات برنامه افزایش تــوان عملی واحدهای 
گازی و سیکل ترکیبی در دستور کار این شرکت 
مادرتخصصی قرار دارد که تاکنون ۵۱۸ مگاوات 
از این برنامه تحقق یافته و ۵۹۵ مگاوات دیگر هم 
در روزهای آتی به بهره برداری خواهد رسید.  بر 
همین اساس در راستای طرح های افزایش توان 
تولید برق برای روزهای اوج مصرف تابســتان 
امسال مجموعا تاکنون دو هزار و ۸۴۲ مگاوات 
به ظرفیت تولیــد برق حرارتی کشــور افزوده 
شــده اســت و مابقی ظرفیت پیش بینی شده 
در این بخش نیز در تابســتان عملیاتی خواهد 
شــد.  صنعت برق حرارتی جهت آمادگی کامل 
نیروگاه های حرارتی سراســر کشور برای تولید 
برق پایدار در پیک تابســتان امسال حدود ۹۵ 
هزار مگاوات برنامــه تعمیراتی برای واحدهای 
تولید برق حرارتی پیش بینی کــرد که با اتمام 
اقدامات صورت گرفته در این بخش، نیروگاه های 
حرارتی در روزهای اوج مصرف برق تابســتان 
امســال با آمادگی کامل در مدار تولید خواهند 
بود.  اما این نکته مهم نباید فراموش شود که برای 
احداث حداقل سه هزار و ۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
حرارتی بایستی سالانه حداقل دو میلیارد یورو 
سرمایه گذاری صورت بگیرد؛ سرمایه گذاری در 
صنعتی که ۶۸ درصد نیروگاه های حرارتی آن 
در اختیار بخش خصوصی اســت و سهم عمده 
راه اندازی واحدهای جدید آن بر عهده این بخش 
است، که امیدواریم استقبال بخش خصوصي از 
سرمایه گذاري در حوزه تولید برق بیشتر شود.  
بدین منظور با توجه به افزایش ســالانه سرانه 
مصرف برق و رشد ناترازی تولید و مصرف، تامین 
منابع مالی برای احداث نیروگاه های حرارتی باید 
در اولویت نهادهای قانونی مرتبط قرار بگیرد و 
بخش های مرتبط در این حوزه از جمله صندوق 
توســعه ملی و سیستم بانکی کشــور به همراه 
ســازمان برنامه و بودجه نگاه ویژه ای به مسائل 

مالی موجود در این حوزه داشته باشند. 

جوابیــهجوابیــه


